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بدنگوييم به مهتاب اگر تب داريم

 یك-کنکور  ســال 95 برگزار شد، از 860 هزار 
نفر شــرکت کننده حدود 520 هزار نفر رشــته 
تجربــي و 162 هزار نفر ریاضــي و 161 هزار نفر 
رشته انساني هستند. به عبارتي حدود 60 درصد 
داوطلبان، رشته تجربي و 18 درصد رشته ریاضي 
و 18درصد، رشته انساني را انتخاب کرده اند. اگر 
جامعه خانواده هاي داوطلبین را به عنوان جامعه 
آمــاري نمونه از کل جمعیت ایــران بگیریم و با 
تکیه به این حقیقت که سوداي داوطلبان تجربي، 
رشــته هاي کارداني و کارشناســي نیست بلکه 
رشته هاي گروه پزشکي اســت، مي توان نتیجه 
گرفت خانواده هــاي ایراني علاقــه 3برابري به 
رشته پزشکي درمقایسه با رشته هاي مهندسي 
یا انساني دارند. به عبارت بهتر 60 درصد جامعه 
ایرانــي درســت یا غلط، شــغل ایــده آل براي 

فرزندشان را پزشکي مي دانند.
دو- چندي اســت که به  صورت بي سابقه اي 
هجمه به پزشکان زیاد شده است. برخي سایت ها 
کوچك ترین مشکلات درماني را بزرگنمایي کرده 
و به حساب پزشکان مي نویسند. ذیل اینگونه اخبار 
هم نظرات اکثریت کاربران خشمگیني را مي بینید 
که هیچ یك از عزیزانشان به مرگ طبیعي نمرده 
و به دست پزشکان ســفاک و بي وجدان! ایراني 

کشته شده اند.
ســه- در مجلس یادبود آقاي کیارســتمي، 
داریوش مهرجویي، عنان سخن از دست مي دهد 
و مي گوید: »قاتلین میان ما هستند، ما باید از این 
فرصت اســتفاده کنیم و این پزشکان بي عرضه 
احمق که یــك همچین گوهر گرامــي را نابود 
کردند، کشــتند، اینارو باید به محاکمه بکشیم. 
این یك بي گناه بود، دوهفته پیش صحیح و سالم، 

سرومر و گنده بود.«
چهار- بیاییم فرض کنیم که آقاي کیارستمي 
به  دلیــل عارضه جراحي فوت نشــده اند و بلکه 
بدتر، به دلیل قصور پزشــکي فوت شدند. باز هم 
بیاییم فرض کنیم در یك ســانحه رانندگي به 
علت ســبقت غیرمجاز یا گردش به چپ یکي از 
بازیگران کشور باعث مرگ یکي از معروف ترین 
جراحان یا پزشکان ایراني مي شد و یکي از بزرگان 
جامعه پزشکي در مراسم گرامیداشت میکروفن 
را دست بگیرد و بگوید: »قاتلین میان ما هستند، 
ما باید از این فرصت استفاده کنیم و این بازیگران 
بي عرضه احمق را...« آیا بــراي آقاي مهرجویي 
که درشــرایط احساســي آن حرف ها را زده یا 
دیگراني چون نوید محمدزاده، محسن تنابنده 
و... درشرایط عقلاني تري این حرف ها را در صفحه 
شخصي شان باز نشر کرده اند، این توهین جمعي 
قابل قبول اســت؟ آیا اینجا دوباره ما پزشــکان 
یك باره از سفاکان بي وجدان تبدیل نمي شویم، 
به همان ها که سوگند خورده ایم که باید خوددار 
باشیم، آیا نمي نویســند آقاي دکتر شما پزشك 

هستید، از شما بعید بود؟ 
آخر- من جامعه شناس نیســتم اما اي کاش 
جامعه شناسان ایراني تحقیق کنند که دلیل این 
ولع جامعه ما براي توهین و فحاشي چیست؟ چرا 
اگر مراسم قرعه کشــي جام جهاني کامل پخش 
نمي شود،به صفحه خانم لیما حمله مي کنیم و 
فحاشــي مي کنیم؟ چرا وقتي مسي به تیم ملي 
فوتبال گل مي زند، به صفحه اش حمله مي کنیم 

و باز هم فحش مي دهیم؟
کار وقتي خنده دار تر مي شــود که یك بازیکن 
فرانسوي در بازي فوتبال باعث مصدومیت بازیکن 
پرتغال مي شود که اصولا باید به پرتغالي ها مربوط 
باشد ما جان بر کف و کف بر لب وي را به سه هزار 

فحش رکیك میهمان مي کنیم؟
چرا بر طبق آمــار بالا، 60 درصــد جامعه ما، 
درســت یا غلط، آرزو دارند پزشــك شوند ولي 
همزمان در شــبکه هاي اجتماعي به پزشــکان 
توهیــن مي کنیم، آنها را قاتــل و احمق خطاب 
مي کنیم، از خاطرات مرگ مادربزرگ 75ساله مان 
مي گوییم که چیزیش نبوده و تا اون ســن حتي 
یك بار هم پایش به مطب دکتر کشــیده نشده و 
»این پزشکان بي عرضه احمق« آمپول اشتباهي 
زدند و او را کشتند! این تناقض را چگونه حل کنیم 
که پزشــکان را مسبب بدبختي و فلاکت جامعه 
ایراني بدانیم ولي فرزندمان را بفرســتیم رشته 

تجربي که پزشك شود؟
قطعا درمیان ایــن 520 هزار نفــر، همه وارد 
دانشکده پزشــکي نمي شوند و شــاید کمتر از  
هزارنفر بتوانند به آنچه به ســوداي آن به رشته 
تجربي آمده انــد، نائل شــوند. آن 519 هزار نفر 
دیگر چه کنند؟ آیا باید تبدیل به اکثریتي شوند 
که از پزشکان متنفرند با وجود اینکه آرزو داشتند 

پزشك شوند؟ 
آیا بایــد تنفرشــان را حفظ کنند تــا وقتي 
تغاري بشــکند و به قول آقاي مهرجویي »از این 
فرصت« اســتفاده کنند؟ آیا نباید بزرگ منشي، 
پذیرش جایگاه و احســاس مفید بــودن در آن 
جایگاه را بیاموزیم؟ آیا نباید به جاي ناسزاگویي و 
رفتارهاي هیجاني، این انرژي را در چرخه تلاش 
براي اهدافمان صرف کنیم؟ کجاي فرهنگ مان 
مي لنگد وقتــي نمي توانیم خودمان را درســت 
کنیم، مي خواهیم بقیه را ویــران کنیم؟ وقتي 
نمي توانیم تماشاي مراسم قرعه کشي جام جهاني 
را مطالبه کنیم، با رکیك ترین الفاظ مجري اش را 
دشنام مي دهیم که چرا لباس مناسب فرهنگ ما 
نپوشیده است! وقتي زورمان نمي رسد آرژانتین را 
ببریم و به هوش و نبوغ مســي مي بازیم، به جاي 
آنکه به خودمان بپردازیم، مســي را فحش باران 

مي کنیم. 
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سال آینده و به عنوان نخستین شهر تاریخی در 
فهرست یونسکو

يزد ثبت جهانی می شود
شهروند| به دنبال جهانی شدن کویر لوت و 11 
قنات ایرانی، بنا شده  ســال آینده شهر یزد که 4 اثر 
جهانی در خود دارد، به عنوان نخستین شهر تاریخی 

در فهرست میراث یونسکو ثبت شود.
محمدحســن طالبیان، معاون میراث فرهنگی 
کشور در نشست خبری ثبت جهانی 11قنات ایرانی 
و بیابان لوت  گفت: »تدوین پرونده قنات های ایران 
از هفت سال پیش شروع شــد و فرآیند پیچیده ای 
داشت. انتخاب برترین قنات ها از بین 37هزار قنات 
زنده کار آسانی نیست. نقشه برداری و تهیه مستندات 
آنها کار بسیار سختی است. ما این کار را با همکاری 
مرکز بین المللی قنات ها و سازه های یونسکو انجام 

دادیم و در جریان کار تعدادی از آنها لایروبی شد.« 
معاون میراث فرهنگی کشــور در این نشســت 
همچنین درباره رأی دادگاه شــیکاگو، ســرانجام 
عمارت مســعودیه، پرونده های ثبت جهانی  سال 
آینده و حریم حفاظتی بیابان لوت و قنات های ایرانی 

توضیحاتی ارایه کرد.
او دربــاره برنامه هایی که از این بــه بعد برای 11 
قنات ایرانی و بیابان لوت دارنــد، ادامه داد: »پس از 
ثبت جهانی این دو اثــر، برنامه هایی برای حفاظت 
از آنها داریم. دو برنامه مدیریتی نوشــته شــده که 
در حوزه بیابان لوت وظایف دســتگاه های محیط 
زیست، میراث فرهنگی و جهاد کشــاورزی در آن 
بیان شده است. برنامه ای ازجمله ایجاد یك پایگاه 
دایمی با هدف حفاظت و توانمندسازی جوامع نیز 
ایجاد و حریم های حفاظتی آنها نیز ابلاغ شده است؛ 
به عنوان مثال حریم بیابــان لوت 17 هزار کیلومتر 
مربع اســت، اما حریم قنات ها متفاوت اســت. هر 
قنات عرصه و حریمی دارد. برخــی از این عرصه، 
زمین های کشاورزی سازه و بسترهای آبی است. با 
نهادهایی ازجمله جهاد کشاورزی همکاری در زمینه 
لایروبی قنات ها داشته ایم و البته برنامه مدیریتی هر 
اثر توسط دســتگاه های مرتبط امضا شده است.«  
طالبیان با بیان این که براساس یك برنامه مشترک 
از 7 ســال پیش مرمت قنات ها را آغاز کرده ایم اما 
تاکنون اطلاع رسانی نشــده، درباره آثاری که قرار 
است از این به بعد در فهرســت میراث جهانی قرار 
گیرد، گفت: »سال آینده شهر تاریخی یزد به عنوان 
نخستین شــهر تاریخی ثبت خواهد شد. ارزیابان 
یونسکو در شهریورماه برای بازدید به ایران می آیند. 
تلاش می کنیم که جنگل هیرکانی را با مشارکت 
جمهوری آذربایجــان به ثبت جهانی برســانیم. 
بخشی از مطالعات پرونده راه ابریشم نیز انجام شده 
ولی چون سهمیه ندارد، می تواند به پرونده جهانی 
راه ابریشم بپیوندد.«  طالبیان در ادامه پیرامون رأی 
یکی از دادگاه های شیکاگو درباره الواح هخامنشی 
نیز گفت: »این موضوع هنوز از طریق مراجع رسمی 
در ایران به ما ابلاغ نشــده است. دوشنبه این هفته 
جزییات آن مشخص خواهد شــد. از اول فروردین 
92 تا 25 شهریورماه همان  سال حتی یك اثر ثبت 
نشده بود. ولی از  سال 93 تا الان،  یك هزار اثر تاریخی 
در فهرست منقول، ناملموس و طبیعی ثبت شده 
است. حتی برای نخستین بار فهرست آثار منقول 

ایجاد شد.« 
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ایسنا|  دو نســخه خطی قدیمی قرآن کریم 
که درجریان یك پرونده قضائی در مونیخ کشف 
شده بود، به سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در 

مونیخ تحویل داده شد. 
به گزارش روابط عمومی ســازمان اســناد و 
کتابخانه ملی، یك مجموعه دار ایرانی که از سال 
1962 در مونیــخ زندگــی می کــرد، مجموعه 
گرانبهایی از نسخه های خطی و دست نوشته های 
ایرانی و اســلامی را گردآوری کرده بود و گهگاه 
اثری را درحراجی به فروش می گذاشت و با درآمد 

آن زندگی می کرد. 
هنگامی که این مجموعه دار در سال 2007 در 
سن 86سالگی درگذشــت، فرزندان او پی بردند 
که برخی از آثــار، از مجموعه گرانبهای او ناپدید 
شده است. آنها نخست به یك کارآگاه خصوصی 
مراجعه کردند که در ادامه تحقیقات خود موضوع 
را به اداره جنایی ایالت بایرن ارجاع داد. کارشناسان 
اداره جنایی بایرن پس از چند  ســال تحقیق در 
داخل و خــارج آلمان، به یك مهنــدس ایرانی- 
آلمانی شــك کردند که در سال های آخر زندگی 
این مجموعه دار، به خانه او رفت وآمد داشت و به 

کارهای او رسیدگی می کرد. 
مأمــوران اداره جنایی در دســامبر 2011 در 
جست وجوی خانه مهندس مزبور، تعداد 174 اثر 
قیمتی پیدا کردند که قیمت آنها بیش از 3 میلیون 

یورو ارزیابی شده است. 
متهم در دادگاهــی که در مــارس 2016 در 
دادســرای جنایی مونیخ برگزار شد، به دزدیدن 
آثار عتیقه اعتراف کرد و ازسوی دادگاه به حبس 

تعلیقی محکوم شد. 
با این حال به گفته ورثه از این مجموعه نسخه 
گرانبهایی از دیوان حافظ 550ســاله همچنان 
مفقود اســت. پلیس ایالت بایــرن در فراخوانی 
رسمی از همگان برای یافتن این نسخه نادر یاری 
خواسته است. گفته می شود که این نسخه مزین 
به زرنگاری )تذهیب( است و بیش از یك میلیون 
یورو ارزش دارد. از این مجموعه گرانبها دو نسخه 
ارزشمند را فرزندان این مجموعه دار فقید، به پاس 
خدمات ایالت بایرن در بازیافتن آن، به کتابخانه 
دولتی این ایالت هدیه کردند، اما دو نسخه خطی 
قرآن کریم بنابر وصیت آن مرحوم، در مراسمی 
با حضور مســئولان پلیس جنایی مونیخ، رئیس 
کتابخانه دولتــی ایالت بایرن و عبــدالله نکونام 
سرکنسول جمهوری اســلامی ایران، به سفارت 

ایران تحویل داده شد. 
نکونام در زمان تحویل این نسخه ها، با تشکر از 
همکاری پلیس جنایی مونیخ و دستگاه قضائی 
ایالت بایرن و با توجه به وجود وسایل کشف شده 
دیگر درجریان این پرونده با بیان اهمیت حفظ و 
نگهداری میراث فرهنگی متعلــق به مردم ایران 
گفت: »دولت جمهوری اســلامی ایران براساس 
قوانیــن و مقــررات داخلی خــود و طبق مفاد 
کنوانسیون منع صدور و ورود و انتقال غیرقانونی 
مالکیت اموال فرهنگی 1970، حق خود را برای 
پیگیری قانونی جهت بازگشــت اموال فرهنگی 
به ایران پس از مشــورت ها و بررسی های لازم با 
بخش های ذیربط درحوزه میراث فرهنگی ایران، 

محفوظ  می داند.« 

بازگشت قرآن های خطی از مونيخ به ايران

شهریمحیط زیست

خشکسالی 11 روستای اطراف دریاچه نمک قم را خالی از سکنه کرده است  

 ريزگرد های »حوض سلطان«
در راه تهران

  چهار حوزه ریزگرد به مساحت ۴۰ هزار هکتار در دریاچه نمک درحال رشد است

نگاهی به برگزاری نخستین اجلاس بین المللی شوراها و شهرداران 2۰16    

اجلاسی پر از غايبان بزرگ
  بی برنامگی در سخنرانی ها و پنل ها   از حاشیه های اجلاس بین المللی شوراها بود

شــهروند|  بحران دریاچه نمك در قم یا همان 
دریاچه ای کــه قدیمی ها به آن »حوض ســلطان« 
می گفتند، روز به روز در حال جدی تر شــدن است. 
چند سالی از زمانی که مسئولان سازمان محیط زیست 
و کارشناسان این حوزه درباره وضع دریاچه نمك قم 
هشدار دادند و گفتند روزی می آید که این دریاچه وضع 
بدتری از دریاچه ارومیه پیدا می کند، می گذرد؛ حالا 
اینطور که پیداست در روزهایی که وضع دریاچه ارومیه 
تثبیت شده و زندگی دارد کم کم به آن برمی گردد، این 
دریاچه نمك قم است که حال و روزش حسابی به هم 
ریخته و وضعش آن قدر بحرانی شــده که باعث شده 
ساکنان 11 روســتای اطراف آن فرار را بر قرار ترجیح 
دهند، روستاهایشان را خالی کنند و جای جدید و کم 

دردسرتری برای زندگی پیدا کنند. 
این خبــر را دیروز »احمد شــفیعی«، معاون فنی 
اداره کل حفاظت محیط زیســت قم اعلام کرده؛ او از 
بحرانی شدن وضع دریاچه نمك قم خبر داده و گفته 
است که تاکنون 11 روستای مجاور این دریاچه خالی 
از سکنه شــده اند و اگر شــرایط به همین وضع ادامه 
یابد، روستاهای باقیمانده نیز خالی از سکنه خواهند 
شد: »بحران دریاچه قم بیشتر از دریاچه ارومیه است. 
کاهش جریان آب و خشکسالی باعث شده که آب های 
فراشور در ســفره های زیرزمینی به سمت دشت ها 
حرکت کند و پوشــش گیاهی و حاصلخیزی خاک 
منطقه کاملا نابود شود.« به گفته معاون فنی اداره کل 
حفاظت محیط زیست قم: »در حال حاضر تا شعاع 50 
کیلومتری دریاچه نه تنها هیچ روستایی باقی نمانده، 
بلکه پوشــش گیاهی آن هم از بین رفته و تبدیل به 
عرصه ای کاملا بیابانی شده که آماده فرسایش و تبدیل 

شدن به کانون های ریزگرد است.«
به گزارش »ایرنا« شفیعی افزایش ریزگردها را یکی 
از نتایج بحران زیست محیطی دریاچه نمك قم دانسته 
است: »چهار حوزه ریزگرد به مساحت 40 هزار هکتار 
در دریاچه نمك شــکل گرفته و درحال رشد است. 
آخرین رمق های دریاچه به خاطر سفره های آبی باقی 
مانده است که اگر پایین رود، در آینده شاهد بروز پدیده 
ریزگردهای نمکی خواهیم بود.« از طرف دیگر دیروز 
»رحمان دانیالی«، مدیرکل حفاظت محیط زیست قم 
هم گفته است که بحران دریاچه نمك تهدیدی جدی 
برای هسته مرکزی کشور است: »7 استان که 26 درصد 
جمعیت کشور را تشــکیل می دهند در حوزه آبخیز 
دریاچه نمك قرار گرفته اند و استان قم دارای بیشترین 
تأثیرپذیری در مواجهــه با این حوزه آبخیز اســت. 
متأسفانه استان قم در پایین دست رودخانه های دریاچه 
نمك قرار گرفته و حداقل حقابه ها به این رودخانه ها 
اختصاص نیافته و دریاچه نمك با خشکسالی شدید و 
شــوری فزاینده آب مواجه شده است.«  او گفته است 

بحران این دریاچه بسیار فراتر از دریاچه ارومیه است: 
»در صورت مدیریت نکردن، مشکلات زیست محیطی 
دریاچه نمك ازجمله شوری آب و ریزگردها به زودی 
گریبانگیر استان های همجوار قم نیز خواهد شد. تأمین 
حقابه های زیست محیطی تالاب ها، رودخانه ها و احیای 
اراضی نابود شده مهم ترین اقدامی است که می تواند 
در بلند مدت تا حدی مشکلات موجود دریاچه نمك 
را مرتفع و از پیشروی این معضلات جلوگیری کند.« 
دانیالی خواستار مشارکت مسئولان ملی و تخصیص 
اعتبارات هم در این زمینه شده است: »ایجاد کمربند 
سبز پیرامون شهر و گسترش فضای سبز شهری باید 

در اولویت قرار گیرد.«
این نخستین بار نیست که مســئولان درباره وضع 
بحرانــی دریاچه نمك قم هشــدار می دهند. همین 
فروردین گذشته بود که معاون فنی و عمران شهردار 
تهران در جلســه شــورای شــهر گفت که دریاچه 
نمك حوض ســلطان تا 30 ســال دیگر بــه بحران 
زیست محیطی تهران تبدیل می شود و از متخصصان 
زیست محیطی گله کرد که تاکنون هیچ یك به اهمیت 
این موضوع اشــاره ای نکرده اند. بعد از آن هم باز این 
احمد شــفیعی، معاون فنی اداره کل محیط زیست 
اســتان قم بود که تهران بزرگ را استانی دانست که 
دریاچه نمك و بحران آن بر سلامت پایتخت نشینان 
و بر محیط زیســت آن تأثیرگذاری خوبی را به همراه 
ندارد: »بحران دریاچه نمك از 50 سال قبل آغاز شده 
که روند کندی را دنبال می کرده است اما از  سال 1382 
و با آغاز سال های خشکســالی این بحران به صورت 
نمایی رشد کرده به گونه ای که طی 10 سال اخیر بحران 

این دریاچه رشدی 40 ساله را داشته است.« 
دریاچــه نمك قم یــا دریاچه نمك مســیله بین 
اســتان های اصفهان، قم و سمنان و در فاصله کمی از 
شهرستان آران و بیدگل واقع است و در بین کوه های 
سفیدآب و سیاه کوه و پارک ملی کویر در غرب، کویر 
مسیله در شــمال و غرب کویر مرنجاب و بند ریگ در 
جنوب محصور شده است. این دریاچه وسعتی نزدیك 
به 647 کیلومتر مربع دارد و تغییرات زیست محیطی 
آن، علاوه بر اســتان های مجاور، استان های مرکزی 
ازجمله تهران، مرکزی، یزد و کرمان را هم تحت تأثیر 
قرار می دهد. خشکسالی های پی در پی، وجود سد در 
بالادست این حوزه آبخیز، جمع آوری بی رویه حقاب 
دریاچه نمك در بالادست، توسعه شهرنشینی، استفاده 
بیش از حــد از آب های زیرزمینی، نبــود برنامه های 
مناسب مدیریت آب و مصرف فراوان این مایه حیات 
موجب شده تا آنچه که درحال حاضر این دریاچه با آن 
مواجه باشد، خشکی باشد که موجب شور شدن خاک 
و از بین رفتن پوشش گیاهی این منطقه شده و وضع 

این منطقه را در حالت فراتر از بحران قرار دهد.

شهروند| ســی ام تیرماه که نخستین اجلاس 
بین المللی شــوراها و شــهرداران 2016 در سالن 
همایش های برج میلاد برپا شد، خیلی ها را ناراحت 
و خیلی ها را هم ناامید کرد. آنهایــی که قرار بود در 
این اجلاس شرکت کنند و حضورشان هم با توجه 
به اهداف اجلاس که »آگاهی از آخرین دستاوردهای 
علمی و تخصصی جهان درعرصه مدیریت شهری 
بود«، لازم بود، دعوت نشــده بودنــد، مثل اعضای 
شورای شهر تهران. گفته می شود از میان 31 عضو 
شورای شــهر، تنها چند نفر در این اجلاس حضور 
داشتند و سایر اعضا، بعد از برگزاری، درجریان آن قرار 
گرفتند. همین هم منجر به دلخوری اعضای شورای 
شهر شد. همه اینها درحالی بود که پیش از این رئیس 
کمیسیون شهرســازی و معماری شورای اسلامی 
شهر تهران، گفته بود که این اجلاس با حضور نزدیك 
به  هزارو800 نفر از اعضای شوراها و شهرداران سراسر 
جهان برگزار می شــود، اما خبری از اعضای شورای 

شهر پایتخت نبود. 
محمدحقانی، عضو شــورای شهر تهران، یکی از 
معترضان به این ماجراست. او به »شهروند« می گوید: 
»ما اطلاعی از برگزاری این اجلاس نداشــتیم، این 
درحالی اســت که عنوان اجلاس به شوراها مربوط 
می شود و در آن برجایگاه شــوراها تأکید شده بود، 
درحالی  که هیچ یك از اعضای شورای شهر تهران 
در آن شرکت نکرده بودند.« او این گلایه را به رئیس 
شــورای شــهر تهران هم منتقل کرده: »من این 
موضوع را به آقای چمران منتقل کردم، او اما گفت 
که زمان اجرای این اجلاس به روسای کمیسیون ها 
اطلاع داده شده بود، اما متأسفانه آنها به ما اطلاعی 
ندادند.« با همه اینها این عضو شــورای شهر تهران 
معتقد است که دعوت نکردن اعضای شورا، به دلیل 
یك نوع ناهماهنگی بوده و به نظر نمی رسد که با قصد 
قبلی این اتفاق افتاده باشد: »آن طور که ما بررسی 
کردیم، افرادی که برگــزاری این اجلاس را به عهده 
گرفته بودند، قرار بود یك سری اقداماتی انجام دهند 
که متأسفانه به وظایفشان عمل نکردند، به همین 
خاطر در این اجلاس یك نفر از اعضای شورای شهر 
حضور نداشتند: »شــورای شهر تهران در مدیریت 
شهری خیلی قوی است و تجربه های زیادی دارد، به 
همین خاطر خیلی لازم بود تا اعضای شورای شهر 
در کنار شهرداران و اعضای شورای شهرهای دیگر 
در کارگروه های تخصصی حضور داشته باشند تا از 
تجربه مدیریت شهری در شهرهای دیگر هم مطلع 
می شدند، به  هرحال اعضای شورای شهر تهران، از 
جزییات مشــکلات مناطق مختلف شهری اطلاع 

دارند.«
به گفته او، شــهردار تهران هــم در این اجلاس 
میهمان بوده و همراه با چمران، رئیس شورای شهر 
تهران، در این اجلاس شــرکت کــرده بودند: »این 
ناهماهنگی اتفاق خوبی نبود، قطعا این موضوع در 
جلسه امروز شورای شــهر تهران مطرح می شود.« 
برگزاری این اجلاس ازسوی شهرداری تهران، یکی 

از حاشیه هایی بود که مطرح شد، این درحالی بود که 
روابط عمومی شهرداری تهران هم پیش از این اعلام 
کرده بود که شهرداری تهران مسئولیتی در برگزاری 
این اجلاس نداشت و صرفا از شهردار تهران به عنوان 
ســخنران دعوت شــد. این اجلاس را شورایعالی 

استان ها برگزار کرده بود.
انتقاد دیگری که به برگزاری این اجلاس شــد، 
سطح سخنرانی ها و نشســت های تخصصی بود. 
همزمانی نشست ها و تناســب نداشتن سخنران 
و موضوع نشســت، ایراد دیگری بــه این اجلاس 
وارد کرد. درکنار همه اینها هم خیلی از نشست ها، 
همزمان با هم برگزار شد و خبرنگاران امکان حضور 
درهمه کارگروه ها را نداشتند و به دلیل فعال نبودن 
ستاد خبری، بسیاری از متن ها به دست نشست ها 
نرسید. موضوع دیگر هم کیفیت پایین سخنرانی ها، 
ارایه نشدن اطلاعات و آمارهای جدید بود که گلایه 

خبرنگاران را به همراه داشت. 
حقانی، عضو شورای شــهر هم که خبرهای این 
اجلاس را رصد کرده بود، به اهــداف برگزاری این 
اجلاس اشاره می کند:  »صحبت های زیادی در این 
اجلاس شده، اما این که تا چه میزان این صحبت ها، 
عملی می شــود و خروجی این اجلاس چه چیزی 
است، نیاز به زمان دارد، ما توقعی که به عنوان اعضای 
شورای شهر تهران داریم، این اســت که در تهران 
یك مدیریت واحد شهری ایجاد شود، یکپارچگی 
مدیریت شهری یکی از درخواســت های ما است، 
چراکه نبود چنین موضوعی، مشکلات زیادی برای 
ما ایجاد کرده، یکی از آنها هم مسأله حریم شهر تهران 
است.« او می گوید: »از نظر ما آن چیزی که به عنوان 
اهداف این اجلاس مطرح شــد، با آن چیزی که در 

سخنرانی ها عنوان شد، فاصله دارد.« 
ماجرای حضورنداشتن اعضای شورای شهر تهران 
در این اجلاس تنها بخشی از انتقادهای برگزاری آن 
است. خبرنگارانی که صبح چهارشنبه سی ام تیرماه 
به یکی از سالن های همایش برج میلاد رفتند، هم از 
نبود جایگاهی ویژه خبرنگاران گلایه داشتند. درکنار 
این موضوع، غیبت سخنران ها، حکایت از بی برنامگی 
در اجرای اجلاس داشــت. به طوری که، معصومه 
ابتکار، رئیس ســازمان حفاظت از محیط زیســت 
و سلطانی فر، رئیس ســازمان میراث فرهنگی که 
اسم شان در لیست دعوت شــدگان بود، به اجلاس 

نیامدند. 
ایراد دیگر این اجلاس، تأکید بر جهانی و بین المللی 
بودن آن بود. با این که در تمام تبلیغات عنوان شده بود 
اجلاس بین المللی اســت، اما خارجی ها از بولیوی، 
گینه، ســیرالئون و... دعوت شده بودند، بیشتر هم 
کاردار یا مسئولان شهری بودند و از میانشان تعدادی 
شهردار شهرهای خارجی دیده می شد، اما خبری از 
شهردار شهرهای اروپایی نبود. همه اینها درحالی بود 
که از بیش از یك ماه پیش، دبیرخانه اجلاس جهاني 
شوراها و شهرداران، کارهای رســانه ای اش را آغاز 

کرده بود.
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